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2. juni 2021 

 

 

I medfør af § 37, stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende 

spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

 

1. I en evaluering af whistleblower-ordningen for Selvstyre-administrationen i 

2017 blev der lagt op til yderligere en evaluering efter f.eks. 3 år, og til at det i 

forbindelse hermed overvejes, hvorvidt ordningen bør udvides til at omfatte 

andre dele af den offentlige forvaltning. Hvornår kan Inatsisartut forvente, at 

en sådan ny evaluering foreligger? 

 

2. Hvorledes har Naalakkersuisut fulgt op på Inatsisartuts vedtagelse af 

FM2019/81, hvorved Naalakkersuisut blev pålagt at flytte ansvaret for 

Selvstyreadministrationens undersøgelse af whistleblower-indberetninger fra 

de enkelte departementschefer til en tilstrækkeligt uafhængig enhed, 

eksempelvis Intern Revision, hvor whistleblower-ordningen i forvejen er 

forankret? 

 

3. Er der på nuværende tidspunkt fortsat større Selvstyreejede aktieselskaber, 

som endnu ikke har etableret whistleblower-ordninger?  

 

 (Medlem af Inatsisartut Sofia Geisler, Inuit Ataqatigiit) 

Begrundelse: 

I 2015 etablerede Naalakkersuisut en whistleblower-ordning for Selvstyre-administrationen. 

Whistleblower-ordningen giver de ansatte mulighed for at indberette kendskab til eller 

mistanke om ulovligheder internt i organisationen. Det kunne f.eks. dreje sig om korruption, 

misbrug af midler, eller andre former for magtmisbrug. Det kunne også dreje sig om forsøg på 

at føre Inatsisartut bag lyset, eller om alvorlige og måske systematiske krænkelser af 

borgernes rettigheder. 

 

I 2017 gennemførte Naalakkersuisut en evaluering af whistleblower-ordningen.  

 

Evalueringen lagde op til, at der efter yderligere f.eks. 3 år skulle gennemføres en ny 

evaluering, og at det i tilknytning hertil kunne overvejes, hvorvidt ordningen bør udvides til at 

omfatte andre dele af den offentlige forvaltning. 

 

Jeg er derfor interesseret i at høre, hvornår Inatsisartut kan forvente, at en ny evaluering 

foreligger. 

 

Endvidere er jeg interesseret i at høre, hvorledes Naalakkersuisut har fulgt op på 

Inatsisartut´s vedtagelse af FM2019/81, hvorved Naalakkersuisut blev pålagt at flytte ansvaret 

for Selvstyreadministrationens undersøgelse af whistleblower-indberetninger fra de enkelte 

departementschefer til en tilstrækkeligt uafhængig enhed, eksempelvis Intern Revision, hvor 

whistleblower-ordningen i forvejen var forankret.  
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Endelig ønsker jeg oplyst, hvorvidt der på nuværende tidspunkt fortsat er større 

Selvstyreejede aktieselskaber, som ikke har etableret whistleblower-ordninger. Dette skal ses 

på baggrund af Inatsisartut´s vedtagelse af FM2019/140, som pålagde Naalakkersuisut at 

arbejde for indførelse af whistleblower-ordninger i de Selvstyrejede aktieselskaber. På 

tidspunktet for forslagets vedtagelse var whistleblower-ordninger kun indført i Air Greenland 

og i KNI. Yderligere var Tele Greenland i gang med at indføre en whistleblower-ordning, mens 

whistleblower-ordninger var under overvejelse i Royal Arctic Line og i Royal Greenland. 

 

 


